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Մարտի 26—27 ֊ին տեղի ունեչ/ս/վ ՀՍՍՀ գի-

տությունների ակադեմիայի տարեկան ընդհա-

նուր ժոզովը, որին ներկա էին ընկ. ընկ. Կ. 1). 

Դ ե մ խ ՚ ն յ ա ն ր , ն . Խ. Հ ա ր ո ւ թ յ ո ւ ն յ ա ն ը , Ս. Ս. 

Թովմասյսւնր , Հ. Մ. Ոսկանյսւնը, Լ. Պ . Ղսււփր-

յ ա ն յ ա ն լ ւ , Հ. Ս՝. Բ ա ղ դ ա ս ա ր յ ա ն ը , Լ. Ա. Ս ա հ -

փ ա ն յ ա ն ը : 

ժողովը ներածական խոսքով բացեց ՀՍՍՀ ԳԱ 

ս/1ւեզիդենտ, ակադեմիկոս Վ . Լ. Հ ս ւ մ ր ա ր ձ ա մ -

յաէը: նա նշեց, որ ՍՄԿԿ XXIV համագումարի 

պատմական որոշումների անշեղ իրագործման 

մեշ 1974 թ. իր արժանի ավանդը ներդրեց նաև 

աոաշավոր հայրենական գիտությունը։ Հաշվե-

տու տարում, ասաց Վ. Հ. Համբարձում յանը, 

ՀՍՍՀ ԳԱ հետազոտական 30 հիմնարկներ մշա-

կում էին 127 պրոբլեմ՝ 542 թեմա։ Այնուհետև 

Վ. Հ. Համ բարձում չանը պատմեց ՀՍՍՀ ԳԱ հիմ-

նարկների կատարած տեսական ու գործնական 

կարևոր աշխատանքների մասին։ Այդուհանդերձ, 

ասաց Վ. Հ. Համբարձում յանը, կան բազմաթիվ 

չլուծված պրոբլեմներ։ ՀԿԿ Կենտկոմի հուն-

վարյան պլենումը, որը լուրշ թերություններ բա-

ցահայտեց հանրապետության կյանքի բոլոր 

ոլորտներում, արդարացի քննադատության են-

թարկեց նաև գիտական հիմնարկների գործու-

նեությունը։ ՀՍՍՀ ԳԱ բոլոր ինստիտուտներում 

և լաբորատորիաներում • չէ, որ հետազոտու-

թյունների մակարդակը համապատասխանում է 

այսօրվա պահանշներին։ Թերությունները վե-

րացնելու համար մեծ անելիքներ ունեն ՀՍՍՀ 

ԳԱ բոլոր օղակները՝ ինստիտուտների ղեկա-

վարները, բաժանմունքները, նախագահությու-

նը։ 

Այնուհետև նա քննադատեց հանրապետական 

գերատեսչություններին ու այն կազմակերպու-

թյուններին , որոնք երբեմն ձգձգում են դիտա-

կան մշակումների արդյունքները պրակտիկայում 

ներդնելու գործը, անտարբեր են գիտատեխնի-

կական աոաշընթացի հարցերի նկատմամբ։ 

Այնուհետև հանձնվեցին ՀՍՍՀ ԳԱ պարգևնե-

րը։ Գիտահասարակական բեղմնավոր գործու-

նեության համար aՄեծարման գիրJ) ստացան 

ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոսներ Արտածես Կա րին յ ա -

նը, Ч ш г դան Գուլք ա ն յ ա ն ր , Հ ր ա չ յ ա Բու&իաթ-

յ ա ն ը և պատմական գիտությունների դոկտոր 

Urpnif i f i Լ | ւ ս | , 9 յ ա ^ 1 } : Գիտությանը մատուցած 

մեծ ծաոայութ յուների համար ոՎ աս տա կադրով}) 

պարգևատրվեցին ՀՍՍՀ ԳԱ ակադեմիկոս Մ ա ր -

տին Կ ա ս յ ա ն ը , թղթակից֊ անդամներ 'Լերգինե 

Թ ա ո ա յ ա ն ը , Դար յ ա Ր ա ր ա յ ա ն ը , վ ա զ զ ե ն Չ ա լ ռ -

յ ա ն ը , Ս ՚իիւայիլ Ս ի մ ո ն ո վ , ՍՍՀՄ ԳԱ թղթա-

կից-անդամ Վիկաոր Սոր ո լ ե ր , ֆիզիկա-մաթե-

մատիկական գիտությունների դոկտորներ' Ս ա մ -

ա ի լ Կ ա պ լ ա ն ը , Լ յ ա դ վ ի զ Ս ՚ ի ր զ ո յ ա ն ը , բանասի-

րական գիտությունների դոկտորներ Արամ Ի & -

Օիկյանր (ետմահու), Կամսսւր Գրիգոր յ ա ն ը : 

1974 թ* արժեքավոր գիտական հետազոտու-

թյուններ կատարած և պրակտիկայում մշա-

կումների արմատավորմանը մասնակցած մի 

մեծ խումբ գիտնականներ արժանացան <rԳովես-

տագրիл։ նրանց թվում էին նաև (ГՀայ ժողովրդի 

պատմությանа բազմահատորյակի IV և V հա-

տորների մի խումբ հեղինակներ։ 

Հանրապետության գիտությունների ակա-

դեմիայի 1974 թ. գործունեության հիմնական 

արդյունքների մասին զեկուցումով հանդես 

եկավ ՀՍՍՀ ԳԱ գլխավոր գիտնական-քարտու-

ղար, ՀՍՍՀ ԳԱ թղթակից-անդամ Ս. Ա . Р ш -

կ ո ւ ն ց ր : Նա ասաց, որ 1974 թ. ՀՍՍՀ ԳԱ գի-

տական և գիտակազմակերպչական գործունեու-

թյունն ընթացել է գիտահետազոտական աշխա-

տանքների արդյունավետության հետագա բարձ-

րացման, բնական և հասարակական գիտու-

թյունների բնագավառում պլանավորված աշխա-

տանքների ծավալների ժամանակին և որակով 

կատարման, գիտության և արտադրության 

կապի ընդլայնման ու ամրապնդման և ժողո-

վը րդական տնտեսության մեշ գիտական հե-

տազոտությունների արդյունքների ներդրումն 

արագացնելու ուղղությամբ։ Հաշվետու տարում 

ՀՍՍՀ ԳԱ նախագահությունը, բաժանմունքները 

և գիտական հիմնարկները շարունակել են հե-

տևողականորեն աշխատել ժամանակակից գի-

տության հիմնական և կարևոր պրոբլեմների 

լուծման ասպարեզում գիտական կոլեկտիվների 

ջանքերի համախմբման, աշխատանքների տևա-

կան և մեթոդական մակարդակի բարձրացման, 

երիտասարդ կադրերի պատրաստման, գիտա-

կան հիմնարկների կառուցվածքների և աշխա-

տանքների ուղղությունների կարգավ որմ ան և 
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նյութատեխնիկական բազայի հետագա բաբե-

!ավման բնագավառում։ Ձ,ե կուց ողը հանգամա-

նորեն վերլուծեց ակադեմիայի նախագահու-

թյան, բաժանմունքների, հրատարակչության 

Ա գրադարանների գործունեությունը։ Վեր-

քում Ս. Ա. Րակունցը կանգ առավ կադրերի 

պատրաստման, գիտական նստաշրջանների, 

կոնֆերանսների, գիտաժողովների կազմակերպ-

ման Հարցի վրաI 

Զեկուցման շուրջը ծավալված մտքերի փո-

խանակությանը մասնակցեցին ՀՍՍՀ ԳԱ ակա-

դեմիկոսներ Ա. Р . Նսւյր ա ն կ յ ա ն ը , Ծ . Պ. Ա ղ ա -

յ ա ն ը , Լ. Գ . (քաղաքյսւնր, Ա. Դ. Նա<րսրովը, 

թղթակից֊անդամներ Ս. Հ . Վ ա ր դ ա ն յ ա ն ը և Գ . Ա . 

Դա լո յ ա ն ը : 

ՀՍՍՀ ԳԱ պրեզիդենտի լիազորությոմ/ների 

ժամկետը լրանալու կապակցությամբ ընդհա-

նուր ժողովում ընտրություններ անցկացվեցին։ 

ՀՍՍՀ ԳԱ պրեզիդենտ վերընտրվեց ակադեմի-

կոս Վ . Հ ՛ Հ ա մ ը ա ր ձ ա ւ ք յ ա ն ը : 

ՀՍՍՀ ԳԱ տարեկան ընդհանուր ժողովում 

«Ո ւլեաշարավորների ֆիլոգենեզում ուղեղի զար-

գացման կրիտիկական էտապների մասինս զե-

կուցմամբ հանդես եկավ ՍՍՀՄ ԳԱ թղթակից-

անդամ Ա. Ի. Ք ա ր ա մ յ ա ն ր : Դրանով հանրապե-

տության գիտությունների ակադեմիայի տարե-

կան ընդհանուր ժողովՀւ ավարտեց իր աշխա-

տանքը։ 

ՀՍՍՀ ԳԱ ՀԱՍԱՐԱԿԱԿԱՆ ԳԻՏՈՒԹՅՈՒՆՆԵՐԻ 
ԲԱԺԱՆՄՈՒՆՔԻ ՏԱՐԵԿԱՆ ԺՈՂՈՎԸ 

Մ արտի 24-ին տեղի ունեցավ ՀՍՍՀ գիտու-

թյունների ակադեմիայի հասարակական գիտու-

թյունների բաժանմունքի տարեկան ժողովյըt 

Բաժանմունքի գիտական հիմնարկների 1974 թ. 

կատարած աշխատանքների մասին հաշվետու 

զեկուցումով հանդես եկավ հասարակական գի-

տությունների բաժանմունքի ա կա դեմի կո и ֊քար-

տուղար, ակադեմիկոս Ծ . 4 . Աւլսւ յանը: Նա 

ասաց, որ ղեկավարվելով ՍՄԿԿ XXIV համա՛ 

գումարի և ՍՄԿԿ Կենտկոմի պլենումների որո-

շումներով, հաշվետու տարում բաժանմոմւքի 

գիտական հիմնարկների գիտաշխատողները զգա-

լի աշխատանք ծավալեցին հասարակական գի-

տությունների զարգացման տեսական պրոբլեմ-

ների մշակման ուղղությամբ։ Զեկուցողը նշեց, 

որ այդ ընթացքում բաժանմունքի ինստիտուտ-

ները մշակել են 43 գիտական պրոբլեմ՝ 251 

թեմաI Նշված թվից 97 թեմա ավարտվելու էին 

հաշվետու ժ ամանա կա շրջան ում , սակայն ա-

վարտվել են 93-ը։ Այնուհետև Ծ. Պ. Աղայանը 

հանգամանորեն վերլուծեց բաժանմունքի բյու-

րոյի և գիտական հիմնարկների գործունեու-

թյունը։ Այս տարի բաժանմունքը համալրվեց 

հանրապետության ԳԱ երկու ակադեմիկոսներով՝ 

Р. Ն. Ա ո ա ք ե լ յ ա ն , Գ . Р . Ջ ա հ ո ւ կ յ ա ն և երեք 

թղթակից֊անդամներով՝ Ռ. Վ. Ըարյսւն , Գ . Խ. 

Սսւրգսյան, է . Մ. Ջ ր բ ա շ յ ա ն : 

Զեկուցողը նշեց, որ ձեռք բերված հաջողու-

թյունների կողքին գիտահետազոտական պլան-

ների ու թեմաների կատարման, կոորդինացիոն 

և հրատարակչական աշխատանքների, դիտական 

կադրերի պատրաստման և այլ բնագավառնե-

րում կան որոշակի թերություններ, որոնք շու-

տափույթ վերացում են պահանջում։ 

Վերջում Ծ. Պ. Աղայանը նշեց, որ 1975 թ.ճ 

հնգամյակի ավարտական տարին, պարտավո-

րեցնում է ավելի մեծ եռանդով՝/ աշխատել հա-

նուն սովետական գիտության Iհետագա զար-

գացման ու առաջընթացի, հանուն մեր հայրենի 

երկրի բարգավաճման ու հզորացման։ 

Զեկուցման շուրջը ծավալվեց մտքերի փո-

իէանա կություն, որին մասնակցեցին ՀՍՍՀ ԳԱ 

փոխ-պրեզիդենտ, ակադեմիկոս Ա. Ո՝. Հու [£ա&-

նիսյսւնը , ակադեմիկոսներ Գ . Р . Ղ ւ ա փ ը չ ա ն յ ա -

նը, Ա . Ս. Ղ ա ր ի բ յ ա ն ը , Լ. I ) . Խ ա չ ի կ յ ա ն ը : Նրանք-

նկատեցին, որ անհրաժեշտ Է ՀՍՍՀ գիտություն-

ների ակադեմիայում ստեղծել արխիվ և այնտեղ 

հավաքել հայ ականավոր գիտնականների ձե-

ռագրերը և նամակները, ստեղծել ռեֆերատիվ 

ամսագրեր* գիտաշխատողներին ավելի լայն՛ 

ինֆորմացիա տալու նպատակով։ Հարց դրվեց 

բաժանմունքին կից նոր տեխնիկայով հագեցված 

լաբորատորիա ստեղծելու, հայագիտությունը• 

համաշխարհային գիտական մակարդակի բարձ-

րացնելու նպատակով հայագիտական աշխատու-

թյունները ռուսերեն և օտար լեզուներով հրա-

տարակելու և այլ խնդիրների մասին։ 

ժողովում <rԳիտատեխնիկական առաջադիմու-

թյան տնտեսական պրոբլեմներըл զեկուցմամբ-

հանդես եկավ տնտեսագիտության դոկտոր Մ. Խ . ֊ 

Ք ո ր ա ն յ ա ն ը : 


